
 الیکا عبدالرزاقی کار در تلویزیون و شبکه 
2 مقوله متفاوت از هم  نمایش خانگی را 
نمی داند و در این زمینه معتقد است: برای 
یک بازیگر، کیفیت فیلمنامه و کارگردان مهم 
است؛ اینکه پلتفرم پخش کننده یک برنامه 
کجا باشد مهم نیست و خیلی فرقی ندارد که 
تلویزیون باشد یا شبکه نمایش خانگی یا جای 
دیگر. محدودیت های همه این رسانه ها مثل 
هم است و شاید تنها چیزی که کمی شبکه 
خانگی را متفاوت می کند این است که افکار 
و ایده های به روزتر و قابل لمس تری نسبت به 
تلویزیون برای مخاطب دارد. الیکا عبدالرزاقی 
که این روزها در قالب مجموعه ای در حوزه 
کودکان با عنوان »فوفو مسافری از کامادو« 
به ایفای نقش پرداخته و از شبکه نمایش 
خانگی در حال پخش است، در گفت وگو با 
»ایسنا«، درباره  تجربه  کار کودک و دغدغه  خود 
اظهار کرد: فکر می کنم همه نسبت به حوزه 
کودک، دغدغه مند باشند؛ اینکه ما کارهایی 
را با کودکان می سازیم و اسم آن را کار کودک 
می گذاریم خیلی متفاوت است با کاری که برای 
کودک ساخته می شود. سریال »فوفو مسافری 
از کامادو« هم علاوه بر اتفاقات کمیکی که 
در آن می افتد، مخاطب و نقطه هدف آن هم 
کودکان است و هم بزرگسالان که به واسطه 
کودکان کار را دنبال می کنند. بیش از این هم 
کار کودک از جمله »شهرگربه ها« را تجربه 
کردم که فصل یک آن اکران شده و فصل دو آن 
هنوز اکران نشده است. این بازیگر درباره فعالیت 
در حوزه کودک عنوان کرد: کار در این حوزه 
همیشه برای من جذاب بوده است؛ نه فقط اینکه 
برای کودک کار بسازیم، به این دلیل که نسل 
جدیدی از طرفداران را پیدا می کنی که کارهای 
قدیمی تو را ندیده اند و تو را به عنوان بازیگر 
شاید نشناسند، اما در این حوزه فوج عظیمی از 
طرفداران را پیدا می کنی و این برای من خیلی 
جذاب است؛ به ویژه اینکه این روزها که »فوفو 
مسافری از کامادو« در حال پخش است، هر کجا 
که می روم بچه ها خیلی سمت من می آیند و 
نسبت به این کار ابراز علاقه می کنند که برای 
من خیلی شیرین است. کلا کودک، مخاطب 

خالص و شیرینی است.

 من، بازیگر تلویزیون هستم
بازیگر »برف بی صدا می بارد« در بخش دیگری 
از گفت وگوی خود درباره فعالیت های خود در 
تلویزیون و همچنین در پاسخ به اینکه چرا ساخت 
این سریال نیمه کاره ماند؟ نیز بیان کرد: من، 
بازیگر تلویزیون هستم و خیلی در شبکه نمایش 
خانگی کار نداشتم. از سال ۷۷ تاکنون بازیگر 
تلویزیون بودم و هستم و سریال »برف بی صدا 
می بارد« هم سریال پرمخاطبی بود. همیشه بر 
سر این موضوع بحث بوده که سریال های طولانی 
و پرقسمت برای مخاطب جذاب است و اگر که 
قصه هم کشش داشته باشد، آن را دنبال می کند 
و می بینیم که چندین سال است در شبکه های 
خارجی و حداقل در شبکه های ترُک زبان مردم 
سریال های طولانی را دنبال می کنند. این اتفاق 
برای »برف بی صدا می بارد« هم افتاد اما چیزی 
که این امکان را میسر می کرد، بودجه، امکانات و 
حمایت بود؛ اتفاقی که این سریال از آن بسیار 
رنج برد. این بود که بودجه و امکانات بسیار 
کمی داشت و در نتیجه نصفه و نیمه ماند؛ با 
وجود اینکه متن ۷۰ قسمت از آن آماده بود، 
اما امکان ساخت ادامه آن در تلویزیون به وجود 
نیامد. عبدالرزاقی ادامه داد: سریال »برف بی صدا 
می بارد« شروعی بود برای اینکه مخاطبان را به 
تلویزیون بازگردند و اینکه شاید بخواهند انتخاب 
وطنی برای سریال های طولانی داشته باشند، 
ولی در نطفه خفه شد و امکان اینکه ادامه پیدا 
کند برایش فراهم نشد. به هر حال این یک شروع 
بود. شاید در این سریال فضای غم بارز بود. گاهی 
به من گفته شد که چرا سریال پر از غم و گریه و 

زاری بود؟ اما به هر حال این قصه این گونه بود و با 
این وجود خیلی هم مخاطب داشت و می توانست 
شروعی برای سریال های طولانی باشد. این 
بازیگر در ادامه گفت وگو یادآور شد: سریال های 
9۰ شبی ما خیلی پرمخاطب و جذاب بودند و 
اینها همه وابسته به اتاق فکرهایی بود که عمل 
می کردند. اتاق فکرهایی از جنس هنرمندان و 
نه مدیران؛ چراکه مدیران کارشان مدیریت است 
و می آیند، می روند و دائمی نیستند. هنرمندان 
پیشکسوت ما می توانند در اتاق فکرها باشند. 
هنرمندان جوان تر هم می توانند ایده های ناب و 
به روز بدهند که بشود کاری کرد در غیراین صورت 
امیدوارکننده نیست که تلویزیون به دوران اوج 
خود برگردد، مگر اینکه واقعا فضا را باز کنند و به 
هنرمندان اعتماد کنند تا آنها نسبت به آثار هنری 
تصمیم گیری کنند. وی در پاسخ به اینکه مقطعی 
در حوزه طنز و به ویژه در سریال های مهران 
مدیری دیده شد، درباره علت کم شدن کارهای 
طنز نیز اظهارکرد: من سال ها کار کمدی کردم، 
هم در تئاتر و هم در سریال های آقای مدیری. از 
سریال »باغ مظفر«، »گنج مظفر«، »مرد هزار 
چهره«، »قهوه تلخ«، »ویلای من«، »شوخی 
کردم«، »عطسه« گرفته تا »دورهمی« کارهایی 
بودند که با آقای مدیری همکاری کردم. کار من 
کم نشده اما کار طنز کم شده است. اینکه وقتی 
سریالی ساخته می شود و عنوان می شود، با فلان 
قشر نمی تواند شوخی اتفاق بیفتد، باعث لطمه 
زدن به این حوزه در تلویزیون می شود. بنابراین 
همه این سریال ها ترجیح می دهند در پلتفرم ها 

کار کنند.
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واکنش معاون ارشاد به 
انتشار کتاب بدون مجوز

محمد چرمشیر به 
مکتب خانه سنگلج می آید 

 مدیرکل هنرهای تجسمی:
 باید به جوانان اعتماد کنیم

وزارت  تجسمی  هنرهای  مدیرکل   
فرهنگ و ارشاد اسلامی معتقد است: 
خطرپذیری بالاتر جوان ها، خلاقیت های 
آنها و قدرت رهایی شان از محدودیت ها 
همواره کمک کرده است که تحول و تعالی 
شکل بگیرد. محمد خراسانی زاده، بیان 
کرد: جشنواره هنرهای تجسمی جوانان 
ایران در این دوره به واسطه چهار رویکرد 
مهمی که دنبال می کند، یکی از اتفاقات 
شاخصی است که امسال در حوزه جوانان 
و نوجوانان شاهد خواهیم بود. او ادامه داد: 
رویکرد اول، این است که برای نخستین بار، 
دبیریِ این رویداد به یک بانوی هنرمند و 
توانا واگذار شده است. سرکار خانم صدری 
به لحاظ علمی، دانشیار دانشگاه تهران در 
رشته مجسمه سازی و از حیث عملی نیز 
نگارگر، نقاش و مجسمه ساز هستند و تجربه 
تربیت هنرجویان بسیاری را در کارنامه خود 
دارند. مدیرکل هنرهای تجسمی گفت: 
رویکرد دوم، به تفکیک حوزه نوجوان و 
جوان بازمی گردد که در این دوره برای 
نخستین بار به اجرا درآمده است. از آنجا 
که این روزها بیگانگان تلاش بسیاری 
می کنند تا نوجوانان ما را از هویت ملی خود 
و داشته ها و ظرفیت های بی نظیری که ما در 
ایران اسلامی داریم، دور نگه دارند، تصمیم 
گرفتیم در جشنواره سی ام، بخش مجزایی 
را برای نوجوانان عزیزمان در نظر بگیریم. 
خراسانی زاده افزود: رویکرد سوم جشنواره 
سی ام، شعار »ایران دوست داشتنی« است 
که همه ایرانی ها به آن می بالند. اینکه به 
طور خاص روی این مفهوم، تأکید، تمرکز 
و خلق اثر داشته باشیم اتفاق ویژه دیگری 
است که در این دوره از جشنواره شاهد 
هستیم. خراسانی زاده ادامه داد: چهارمین 
رویکرد، این است که جشنواره سی ام در 
استان کردستان برپا می شود که به تعبیر 
مقام معظم رهبری، استانی فرهنگی است. 
ریشه های بسیار دیرین فرهنگ ایران در 
کردستان جای دارد و کردها همواره به 
ایرانی بودن خود افتخار کرده اند. از این رو 
برگزاری این رویداد در سنندج کمک می کند 
فرصت مناسبی برای هنرمندان جوان و 
نوجوان این خطه به وجود  آید تا به یاری خدا، 
شاهد حضور و نقش آفرینی مؤثر آنها باشیم. 
خراسانی زاده خاطرنشان کرد: در این دوره 
کوشیدیم تا به معنای واقعی کلمه جوان ها 
به میدان بیایند و کار سیاستگذاری و اجرا را 

پیش ببرند، ما باید به جوانان اعتماد کنیم.

 در بحبوحه بالاگرفتن تنش در مرز بین 
مینسک و ورشو، رئیس جمهور بلاروس 
از صدور دستور »تماس« با لهستان و 
وزیر دفاع این کشور نیز از افزایش نیروها 
در منطقه مرزی خبر داد! به گزارش 
کی یف پست، در بحبوحه تشدید تنش 
در مرز مشترک لهستان و بلاروس در 
پی استقرار نیروهای ارتش خصوصی 
»واگنر« در مینسک، الکساندر لوکاشنکو، 
رئیس جمهور بلاروس اظهارکرد که به 
نخست وزیر این کشور دستور داده است تا 
با لهستانی ها تماس بگیرد. لهستان هفته 
گذشته مدعی شد که 2 بالگرد بلاروسی 
حریم هوایی ورشو را نقض کرده و متعاقبا 
یک فرد بلاروسی را به ظن عضویت و 
فعالیت در یک »حلقه جاسوسی روس« 
بازداشت کرد. روابط بین مینسک و ورشو 

که سال ها تیره و تار بوده است، پس از 
ورود نیروهای واگنر به این کشور در پی 
شورش نافرجام آنها علیه مسکو در اواخر 
ژوئن، این روزها به پایین ترین سطح 
رسیده است. لوکاشنکو درباره تشدید 
تنش با ورشو گفت: باید با لهستانی ها 
حرف بزنیم. نخست وزیر را مامور کردم تا 

با آنها تماس بگیرد. ما همسایه ایم و شما 
همسایگان ما را انتخاب نمی کنید. آنها 
۱۵ اکتبر انتخابات پارلمانی دارند و البته 
که باید شرایط را تشدید کنند. اظهارات 
لوکاشنکو در حالی مطرح شده است 
که ورشو از اعزام ۱۰هزار نیرو به مرز با 
بلاروس خبر داده است. ماریوش بلاشاک، 

وزیر دفاع لهستان  گفت: ما شمار نیروهای 
خود را در مرز با بلاروس به عنوان اقدامی 
بازدارنده افزایش داده ایم، اقدامات مینسک 
»بی ثبات کننده« است. وی تاکید کرد که 
افزایش حضور نظامی در مرز با بلاروس، 
صرفا یک اقدام بازدارنده بوده و خصمانه 
نیست. بلاشاک مدعی شد: شکی نیست 
که حکومت بلاروس با کرملین همکاری 
می کند و حمله به مرز لهستان با هدف 
بی ثبات کردن کشور ما انجام می شود. 
همچنین در پی ورود نیروهای واگنر به 
بلاروس، لیتوانی دو پاسگاه از ۶ پاسگاه 
بازرسی مرزی با بلاروس را بست. مانتاس 
آدومِناس، معاون وزیر خارجه لیتوانی 
مدعی شد: بلاروس با پناه دادن به واگنر، 
به پناهگاه یک سازمان تروریستی تبدیل 

شده است.

 افزایش نیروهای لهستان در مرز با بلاروس

 لوکاشنکو دستور »تماس« داد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 شرط شورای نظامی نیجر 
برای مذاکرات با اکوواس

 یک منبع وابسته به شورای نظامی حاکم در نیجر 
گفت: تنها راه اجتناب از جنگ با اعضای بلوک اکوواس 
این است که حاکمان جدید این کشور به رسمیت 
شناخته شوند. به گزارش فارس، »اینسا گاربا سعیدو«، 
در گفت وگو با خبرگزاری آسوشیتدپرس بیان داشت: 
»شورای نظامی نیجر تا زمانی که کشورهای منطقه 
رهبران جدید این کشور را به رسمیت نشناسند با آنها 
مذاکراتی نخواهد کرد.« هر چند سعیدو عضو رسمی 
شورای نظامی حاکم بر نیجر نیست اما رابط بین 
این شورا و رسانه ها است. صحبت  های او را می توان 
شدیدترین موضعی که تا کنون از سوی نظامیان حاکم 
بر نیجر در قبال مذاکرات با کشور های منطقه اتخاذ 
شده دانست. به این ترتیب حاکمان نظامی نیجر هر 
گونه مذاکرات خود با کشورهای منطقه را مشروط 
به اینکه به عنوان رهبران جدید این کشور به رسمیت 
شناخته شوند، کرده اند. گارد ریاست جمهوری 
نیجر، روز 2۶ جولای، »محمد بازوم« رئیس جمهور 
این کشور را از قدرت خلع کرد و او را تحت بازداشت 
خانگی قرار داد. به دنبال سرنگونی دولت بازوم، گارد 
ریاست جمهوری نیجر اقدام به تشکیل شورای نظامی 
به ریاست »عبدالرحمن تچیانی« کرد که این اقدام با 
مخالفت شدید فرانسه همراه شد. کشورهای عضو 
جامعه اقتصادی غرب آفریقا موسوم به اکوواس تحت 
فشار فرانسه تصمیم به مداخله نظامی احتمالی در 
نیجر در صورتی که شورای نظامی حاکم اقدام به آزادی 
محمد بازوم و روی کار آوردن مجدد دولت او نکند، 
گرفته اند. رهبران کشورهای عضو اکوواس هم اکنون 
بخشی از نیروهای خود را به منظور آنچه بازگرداندن 
دموکراسی در نیجر خوانده اند، به حالت آماده باش 
درآورده اند. با این حال شورای نظامی فعلی در نیجر 
هشدارهای این بلوک را کم اهمیت تلقی کرده و با اکثر 
تلاش های آنها برای گفت وگو مخالفت کرده است. 
سعیدو در ادامه گفت: »تنها یک گزینه وجود دارد، یا 
حکومت را بپذیرید یا جنگ. بازوم دیگر تمام شد. شما 
باید او را فراموش کنید. دولت او به پایان رسید و تلاش 
برای بازگرداندن او فقط تلف کردن وقت است. چنین 
چیزی ممکن نیست.« سعیدو هشدار داد: هر حمله ای 
به هر طریق، چه زمینی و از طریق مرزهای نیجریه یا 
بنین و چه حمله هوایی، از جانب بلوک اکوواس علیه 
کاخ ریاست جمهوری نیجر به مرگ بازوم می انجامد. 
این فعال حقوق بشری هر چند رسما وجود یک طرح 
عامدانه برای کشتن رئیس جمهور مخلوع نیجر را 
تایید نکرد اما افزود:  در صورت شروع حمله به این 
کشور، سربازان ارتش، بازوم را خواهند کشت. او بیان 
کرد: »در میان سربازان دیگر هیچ کس به بازوم وفادار 

نیست.« 

آیا نواز شریف برای چهارمین بار نخست وزیر پاکستان می شود؟ کوتــــاه

  پس از انحلال مجلس پاکستان در آستانه انتخابات 
پارلمانی، حزب مسلم لیگ- نواز پاکستان به عنوان حزب 
حاکم در تلاش است تا محمد نواز شریف، نخست وزیر 
سه دوره پیشین این کشور را برای چهارمین بار بر کرسی 
نخست وزیری بنشاند. به گزارش ایرنا چند روز پس از تایید 
بازگشت نوازشریف در ماه آینده از خارج از پاکستان به 
اسلام آباد، حزب مسلم لیگ پاکستان- نواز روز شنبه به طور 
رسمی نواز شریف، رهبر حزب را به عنوان نامزد خود برای 
پست نخست وزیری در انتخابات پیش رو معرفی کرد. این 
تصمیم که روز شنبه در یک نشست مطبوعاتی در کاخ 
نخست وزیری اتخاذ شد، پس از آن صورت گرفت که این 
حزب بازگشت نخست وزیر اسبق به پاکستان را در ماه آینده 
تایید کرد. حزب مسلم لیگ پاکستان- نواز ابراز خوش بینی 
کرد که تصمیم اخیر دیوان عالی برای لغو بازنگری در قانون 
انتخابات، مانع بازگشت نواز نخواهد شد. این حزب با استناد 
به اصلاحات اعمال شده در قانون انتخابات، اعلام کرد که رد 
صلاحیت رهبر تبعیدی منقضی شده است و بدین ترتیب 
راه را برای ورود مجدد وی به سیاست هموار می کند. این 
تصمیم در یک نشست خبری که در کاخ نخست وزیری به 
رهبری شهباز شریف، رئیس حزب برگزار شد، اتخاذ و اعلام 
شد. شهباز شریف، نخست وزیر مستعفی در آستانه انتخابات 
پارلمانی، در این نشست از تصمیمات دولتش دفاع کرده و با 
تایید چالش های پیش رو تاکید کرد این اقدامات برای نجات 
دولت لازم است. وی گفت: دولت مجبور است تصمیمات 
سخت و اجتناب ناپذیری بگیرد زیرا گزینه دیگری وجود 

ندارد. شهباز شریف در پاسخ به سؤالات مربوط به قانون 
اسرار رسمی توضیح داد: در پی کشته شدن یکی از افسران 
 ای اس ای، نگرانی هایی به وجود آمد که بررسی دقیق تر 
مسائل مربوط به هویت را ضروری می کرد. وی ادامه داد: 
این قانون به دلیل افشای مواردی از سوی پرسنل نهادهای 
حساس صورت گرفته است. این لایحه در اوایل ماه جاری 
در سکوت کامل خبری در مجلس شورای ملی تصویب 
شد و به سازمان های اطلاعاتی اختیارات عمومی اعطا 

کرد که می توانند هر شهروندی را حتی وقتی تنها متهم 
به نقض قانون است، بازداشت کنند. تصمیم حزب مسلم 
لیگ پاکستان- نواز، برای معرفی کردن نواز به عنوان نامزد 
نخست وزیری به دنبال تصویب اصلاحیه قانون انتخابات 
2۰2۳ در ژوئن است که به کمیته انتخاباتی این اختیار را 
می دهد که تاریخ انتخابات را تعیین کند و دوره رد صلاحیت 
نمایندگان و مقامات سابق را به پنج سال محدود می کند. 
این قانون هم به نفع نواز شریف و هم جهانگیرخان طرین از 
حزب استحکام پاکستان )IPP( است که قبلا بر اساس بند 
)و( بند یک ماده ۶2 قانون اساسی مادام العمر رد صلاحیت 
شده بودند. شهباز به تازگی در مصاحبه ای برنامه های شریف 
را برای بازگشت به پاکستان در ماه سپتامبر و مواجهه با 
پرونده های معلق مانده در دادگاه تایید کرد. وی اعلام کرد 
که قصد دارد پس از تشکیل دولت موقت به لندن سفر کند تا 
در مورد برنامه بازگشت خود با برادرش گفت وگو کند. علاوه 
بر این، تأیید شد که اگر حزب مسلم لیگ پاکستان- نواز در 
انتخابات آتی پیروز شود، نواز شریف رهبری این حزب را بر 
عهده خواهد گرفت و برای چهارمین بار نخست وزیر خواهد 
شد. نواز شریف از زمان محکومیت خود در پرونده های 
اختلاس توسط دادگاه قبل از انتخابات عمومی سال 2۰۱۸، 
در سال 2۰۱9 به دنبال معالجه پزشکی به لندن رفت و از 
آن زمان در آنجا اقامت داشته است. سفر او به دوبی در ماه 
گذشته، جایی که با سیاستمداران پاکستانی ملاقات کرد، 
بحثی را در رسانه ها در مورد بازگشت احتمالی او به پاکستان 

برانگیخت.

آلمان پهپاد پیشرفته به اوکراین می دهد
 روزنامه بیلد آلمان گزارش داد که برلین قصد دارد تا پایان 
سالجاری میلادی پهپادهای نسل جدید »لونا« را در اختیار 
ارتش اوکراین قرار دهد. منابع آلمانی گزارش دادند که برلین 
قصد دارد تا پایان سالجاری )میلادی( پهپادهای شناسایی 
نسل جدید لونا LUNA NG در اختیار ارتش اوکراین بگذارد. 
بر اساس گزارش روزنامه بیلد، بسته نظامی آلمان علاوه بر 
پهپادهای لونا شامل ایستگاه های کنترل زمینی برای این 
پهپادها، سکوهای پرتاب و همچنین کامیون های نظامی 
خواهد بود. خبرگزاری اسپوتنیک با اشاره به این موضوع 
نوشت: پهپادهای نسل جدید لونا یک سیستم پیشرفته 
نظامی است که نه تنها قادر به ماموریت های شناسایی بلکه 
دارای توانایی حفظ شبکه  LTE، رهگیری و همچنین سیستم 
جمینگ)اختلال الکترونیکی( است. حداکثر ارتفاع این 
پهپادها پنج هزار متر و برد شناسایی آن چند صد کیلومتر 
است. به دنبال شکست فاحش ضدحملات ارتش اوکراین طی 
بهار گذشته، کشورهای غربی در صدد افزایش کمک های مالی 
و پمپاژ تسلیحات بیشتری به اوکراین هستند. ایالات متحده 
آمریکا نیز در تیر ماه دو بسته جدید ۵۰۰ میلیون و ۴۰۰ 
میلیون دلاری برای کمک نظامی به ارتش اوکراین خبر داد. 
نفربرهای »استرایکر«، تجهیزات مین روبی، مهمات سامانه 
پدافند هوایی NASAMS  و مهمات سامانه هیمارس و 
موشک های »تاو« و »جاولین« از جمله تجهیزاتی هستند که 

آمریکا آن را به اوکراین ارسال خواهد کرد.
 

شرط اصلی بازگشت به مذاکرات در سودان 
 درگیری ها میان ارتش و نیروهای واکنش سریع سودان 
باردیگر در مناطق مختلف خارطوم با تسلیحات سنگین و 
سبک بار دیگر از سر گرفته شد. رسانه های داخلی به نقل از 
منابع نظامی در ارتش سودان اعلام کردند: ارتش تجمعات 
نیروهای واکنش سریع را در شرق خارطوم هدف توپخانه 
قرار داد. از سوی دیگر، درگیری ها در شمال خارطوم 
همچنان ادامه دارد و گزارش ها حاکی از شنیده شدن 
صدای توپخانه و پرواز جنگنده هاست. در غرب خارطوم نیز 
درگیری ها ادامه دارد و ارتش سودان پایگاه های نیروهای 
واکنش سریع را با توپخانه هدف قرار داده است. همچنین 
ارتش و نیروهای واکنش سریع سودان در جنوب دارفور باهم 
درگیر شدند. منابع پزشکی گزارش دادند، بر اثر این حملات 
در جنوب دارفور، سه زن کشته و شش تن دیگر زخمی 
شدند. در سطح سیاسی، وزارت خارجه سودان اعلام کرد که 
در حال حاضر صحبت درباره مذاکرات نیست بلکه درباره 
شورش است. به گفته او، خروج نیروهای واکنش سریع از 
منزل شهروندان شرط اصلی بازگشت به مذاکرات است. 
وزارت خارجه سودان این موضع را پس از آن مطرح کرد که 
نیروهای واکنش سریع اتهام ورود به منزل شهروندان را رد 
و اعلام کردند که عامل این درگیری، ارتش است و تنها با 

انحلال آن پایان می یابد.

   معاون فرهنگی وزارت ارشاد 
انتشار کتاب بدون مجوز را رفتاری 
غیرقانونی و غیرمتعهدانه خواند و گفت: 
با آن برخورد می شود. یاسر احمدوند، 
نوشت: »انتشار کتاب بدون مجوز در 
هر شکل و بستری رفتاری غیرقانونی 
و غیرمتعهدانه است، با قانون شکنی 
برخورد خواهد شد.« انتشار و عرضه 
کتاب در ایران نیازمند اخذ مجوز از 
وزارت ارشاد است. در روزهای اخیر 
یکی از نویسندگانی که کتابش موفق 
 PDF به گرفتن مجوز نشر نشد فایل
آن را در کانال تلگرامی اش منتشر کرد.

آموزشی  کارگاه  دومین     
مکتب خانه سنگلج توسط محمد 
چرمشیر برگزار می شود. کارگاه 
آموزشی محمد چرمشیر مدرس 
و درام نویس شناخته شده کشور، 
در روزهای 2۶ و 2۷ مردادماه 
جاری و در قالب دوره های آموزشی 
مکتب خانه سنگلج برگزار می شود. 
این کارگاه در ساعت 9.۳۰ صبح 
روزهای یاد شده و به مدت سه 
ساعت برگزار می شود. در این دوره 
۱۷ هنرجو حضور خواهند داشت. 
دوره های آموزشی سنگلج در سه 
شاخه بازینامه نویسی، نقش پوشی 

و نقش آفرینی طراحی شده اند.

»قوی ترین« یک اثر روانشناختی است
اجرای نمایشی بعد از ۷ سال تمرین

 مهسا گنجی، مترجم و کارگردان نمایش »قوی ترین« 
توضیحاتی درباره پروسه آماده سازی این اثر نمایشی ارائه 
داد. مهسا گنجی درباره آماده سازی این اثر نمایشی به 
»مهر« گفت: نمایشنامه »قوی ترین« یک اثر تحلیلی 
روانشناختی است که اگوست استریندبرگ آن را در 
سال ۱۸۸۸ نوشته است. روزها و شب های زیادی را برای 
تمرین این نمایش اختصاص دادیم، تمرین های اولیه را 
سال ۱۳9۵ شروع کردیم. آن زمان همه چیز برای من خام 
به نظر می رسید چون با یک مونولوگ مواجه بودم که خیلی 
چیزهایش برایم مبهم و نامفهوم بود. وی درباره طولانی 
شدن مدت زمان تمرین های نمایش توضیح داد: شاید تمام 
کسانی که این متن را خوانده اند و یا کارگردانی کرده اند تنها 
یک بعُد آن را در نظر گرفته اند و به همان شکل هم آن را روی 
صحنه برده اند اما برای من نمایشنامه »قوی ترین« فقط یک 
متن ساده نبود که بخواهم به همان سادگی هم آن را اجرا 
کنم. این نمایشنامه مسائل بسیار باارزش، کشفیات و حتی 
زندگی و تجربیاتِ متفاوتی را برایم به همراه داشته است. 
گنجی عنوان کرد: با وجود کارکردن روی متن با ترجمه های 
مختلف همچنان ذهنم آکنده از سوالات بی جواب بود و 
تحلیل های متفاوتی که از ترجمه های دیگر داشتم من را 
گیج کرده بود چون نمی توانستم به درک کاملی از آنچه که 
در ذهن نویسنده بود، برسم. این درک نامناسب روی بازیگر 
برای رسیدن به نقش، تاثیر فراوانی می گذارد وی ادامه 
داد: یکی از دلایل طولانی شدن تمرینات، نبود امکانات 
کافی و در انتظار نشستن برای اجرا در سالن های دولتی 
بود که در نهایت هم تنها با وعده هایی پوچ مواجه شدیم. 
البته من تمرینات نمایش را لحظه ای قطع نکردم. هر چه 
پروسه تمرینات طولانی تر می شد فرصتی برایم ایجاد 
می شد تا با پژوهش های فراوان و تجربیات گسترده ای با 
متن همراه شوم. ما در دل تمرین های نمایش به کشف و 
شهود و روانشناسی انسان ها به شکل درست دست یافتیم 
و برای رسیدن به این کشف و شهود بازیگرها در مسیری 
سخت و طاقت فرسا قرار گرفتند. بازیگرها برای رسیدن به 
نقش هایشان حداقل ۳ سال تمرین مداوم نیاز داشتند. 
متاسفانه کمتر کسی حاضر می شد تن به این تمرینات 
بدهد. گنجی درباره چگونگی کارکردن با بازیگران نمایش 
در طول ۷ سال تمرین بیان کرد: این روزها بازیگران چه 
آماتور چه حرفه ای گمان می کنند رفتن روی صحنه 
فقط در این است که یک متن را دست بگیرند، آن را حفظ 
کنند و بعد با کمی ادا و اطوار روی صحنه ظاهر شوند. 
البته ناگفته نماند که کارگردان ها نیز از بازیگران همین 
را می خواهند و نه بیشتر. تلاش کردم در طول این مدت، 
تمرینات مختلفی شامل اتودهای روانشناختی، تحلیلی، 
محیطی، شخصیت شناسی، کشف و شهود، تمرین در فضا 

و… با بازیگران نمایش داشته باشم. 
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  سریال های ۹۰ شبی خیلی پرمخاطب بود


